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El 16 de juliol, Andorra Recerca 
i Innovació (ARI), amb la con-
sultoria espanyola Knowledge 
Sharing Network (KSNET), va 
presentar l’estudi d’impacte 
per Andorra de l’acord d’asso-
ciació amb la Unió Europea. 
Una de les conclusions de 
l’estudi és que tots els sectors 
econòmics del país es benefici-
arien de l’acord a llarg termini, 
tot i que alguns haurien de su-
perar desafiaments inicials.

L’economia andorrana crei-
xeria un 5% addicional en 25 
anys, amb un augment sig-
nificatiu de les exportacions 
i un lleuger increment de les 
importacions. L’estudi preveu 
una dinamització del mercat 
laboral, amb un 4,5% més d’as-
salariats i un lleuger augment 
dels salaris. També s’estima 
que la inversió estrangera aug-
mentaria, especialment en el 
sector bancari, que es veuria 
reforçat.

L’estudi destaca que el cost 
d’implementació de l’acord 
seria de tres milions d’euros 
anuals, i hi hauria “cert deteri-
orament” de les finances públi-
ques a curt termini. A la llarga, 
però, l’impacte seria positiu. 
Alguns sectors, com el públic, 
l’educació i la salut, no expe-
rimentarien un creixement 
significatiu, mentre que altres, 
com les activitats professio-
nals, podrien veure’s afectats 
negativament a curt termini.

Els avantatges de l’acord 
són clars: obertura econòmi-
ca i major competitivitat grà-
cies a la reducció d’aranzels i 
l’harmonització reguladora. 
Malgrat això, l’impacte posi-

tiu no seria homogeni i caldria 
gestionar amb cura els desafia-
ments a curt termini.

El debat no ha de centrar-se 
només en els beneficis eco-
nòmics a llarg termini o els 
costos d’implementació im-
mediats. Cal considerar tam-
bé quins efectes podria tenir 
per a Andorra rebutjar l’acord 
d’associació i si seria possible 
mantenir l’statu quo actual. 
L’estudi d’impacte planteja –al 
meu entendre erròniament– 
dos escenaris: o ens quedem 
com estem o diem sí a l’acord. 
És aquí on cal fer una crítica 
fonamental. És una fal·làcia 
plantejar que es pot mante-
nir l’actual statu quo després 
del referèndum. Suggerir que 
es pot preservar una situació 

estàtica en un món dinàmic 
és ingenu i irresponsable. Les 
pressions externes i les neces-
sitats internes evolucionen, i 
això comportarà canvis.

Un dels arguments més con-
tundents és la pressió interna-
cional i les noves normatives 
que Andorra haurà d’adoptar 
amb o sense l’acord. La UE i 
altres organismes continuen 
establint noves regulacions i 
estàndards que Andorra hau-
rà de seguir per mantenir les 
seves relacions comercials i fi-
nanceres. Mantenir l’statu quo 

significaria un estancament i 
una progressiva desconnexió 
amb els avenços globals.

Rebutjar l’acord implicaria 
perdre una oportunitat crucial 
de posicionar Andorra en un 
escenari econòmic més posi-
tiu perquè donar l’esquena a 
Europa podria conduir a una 
economia menys competitiva, 
una menor atracció per a in-
versions estrangeres i un pos-
sible estancament dels sectors 
en equilibri. L’acord duaner vi-
gent podria ser denunciat per 
Brussel·les, i els passos fronte-
rers francès i espanyol podrien 
augmentar l’escrutini dels pas-
saports, posant en risc el flux 
logístic.

Aquest escenari hauria de 
ser un argument de pes per re-
flexionar sobre la direcció que 
volem prendre. Dir sí a l’acord 
amb la UE no només reforça, 
sinó que millora l’statu quo ac-
tual en oferir una perspectiva 
de creixement sostingut i di-
versificació econòmica.

Cal que la ciutadania consi-
deri tots els factors en la seva 
decisió. L’estudi presentat 
dona una visió dels beneficis i 
reptes de l’acord. Andorra ha 
de decidir si vol afrontar els 
desafiaments a curt termini 
per garantir un futur econòmic 
més pròsper i diversificat, o si 
prefereix arriscar-se a man-
tenir una situació que, inevi-
tablement, no serà la mateixa 
que la que tenim actualment. 
La decisió serà crucial per al 
futur del país, i és fonamental 
que es faci amb plena consci-
ència de les conseqüències de 
qualsevol de les opcions. 

El dilema andorrà: acord o incertesa
D’un temps ençà que tinc la 
necessitat de pujar més a l’es-
cenari. Això va a ratxes. Mol-
tes vegades no depèn de mi, ja 
que sempre toco acompanyat 
i necessito altres músics per 
fer-ho, i també hi ha èpoques 
en les quals he preferit com-
pondre i m’he tancat a l’estudi 
per provar coses i esprémer el 
coco creant nous temes. Però 
com us deia, ara fa uns mesos 
que del que realment tinc ga-
nes és de tocar. Potser és que 
havent-ne fet cinquanta, m’he 
adonat que no hi ha cosa més 
satisfactòria que pujar a un 
escenari amb altres músics i 
deixar-me anar amb el llen-
guatge que, segurament, més 
domino.

Els darrers dies hem des-
pertat Hysteriofunk, ja que 
ens han contractat per tocar 
a la festa major de Vilafranca 
del Penedès, al programa ens 
defineixen com una banda que 
porta més de dues dècades als 
escenaris combinant el jazz 
rock, el progressiu i el funk. 
Quin orgull que et cridin de 
tan lluny per fer un concert 
amb el teu grup.

També hem estat cuejant 
amb Lluís Cartes i els seus 
Poetes. Aquest disc infinit i 
atemporal que ens està donant 
molt bon resultat pels escena-
ris del país i de Catalunya, i 
més lluny, que també l’hem 
dut a Portugal i a Madrid. Si 
no l’heu escoltat, feu-ho, us el 
recomano, està als canals de 
distribució digital.

I amb aquesta ànsia d’es-
cenari que us explicava més 
amunt, també m’he enrolat en 
tres projectes nous, els direc-
tes del nou disc de Juli Barre-

ro, Sòlid, amb qui ja he fet un 
concert a Barcelona, la produc-
ció i concerts del Ladis B, i la 
banda d’acompanyament del 
duo Veu silent, Roser Puigbò 
i David Sanz, que arran de la 
seva participació en el concurs 
Sona9 van decidir ampliar el 
conjunt amb percussió, sego-
na veu i (aquí entro jo) baixis-
ta. Ahir vam anar a enregistrar 
una nova cançó a l’estudi del 
Marc Mas, com sempre va ser 
una experiència enriquidora.

I també hem despertat de 
la migdiada un altre projecte 
històric, el grup degà de la mú-
sica andorrana, Likantropika. 
També nascut l’any 1996, com 
els Hysteriofunk, però amb 
menys concerts a la cartera, 
sense pressa però sense pausa, 
en aquest grup on toco amb 
Albert Bartumeu no hem dei-
xat de fer concerts i gravacions 
des d’aquell primer concert el 
31 de maig del 1996 al Teatre 
Comunal d’Andorra la Vella.

Demà dijous toquem a l’Al-
dosa de la Massana, a les 20 
hores, amb temes nous i no-
ves textures sonores. El darrer 
projecte que vam fer plegats 
va ser la banda sonora per al 
film Metropolis, de Fritz Lang, 
un encàrrec del Festival Ull Nu 
que vam poder interpretar en 
directe en un parell d’ocasions, 
amb la projecció de la pel·lícula 
muda de l’any 1927 de fons, 
els 148 minuts de la versió res-
taurada. Tot un repte. El que 
farem demà és més curtet i en 
certa manera més assequible. 
Música per escoltar mentre 
feu un beure.

Animeu-vos, pugeu demà 
a l’Aldosa de la Massana i ens 
saludem. 
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Mantenir l’statu quo actual després del referèndum de la UE és una fal·làcia
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És una fal·làcia 
plantejar que 
podrem mantenir 
l’statu quo després 
del referèndum


